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20 Haziran 2018 

Sayın TÜBİTAK MAM Başkanım, 

Değerli Meclis Üyeleri, 

Meslek Komitesi Başkanları, 

OSB Başkanları, 

Değerli Basın Mensupları… 

 

Haziran ayı Meclis Toplantımıza hoş geldiniz diyor ve hepinizi Yönetim Kurulu adına saygıyla selamlıyorum. 

 

TÜBİTAK Marmara Araştırma Merkezi Başkanı Sayın İbrahim Kılıçarslan’a bugünkü Meclis Toplantımıza ev sahipliğiniz 

için teşekkür ediyoruz. 

 

 

Kısaca ekonomik değerlendirmemi yaparak başlayacağım. 

 

Mayıs ayında;  

İhracat → 14,3 milyar dolar (+ % 5,6) (mayıs ayları tarihi rekor) 

Yıllık ihracatımız → 162,1 milyar dolara yükseldi (+ % 9,5) 

 

İthalat → 22,1 milyar dolar (+ % 5,5)  

Yıllık ithalat → 249,2 milyar dolar (+ %20) 

 

*İthalat artış hızının yavaşladığını görüyoruz.  

*Döviz kurlarındaki artış ve baz etkisi. (Dolar mayıs ayında yüzde 8-9 arttı) 

*Döviz kurlarının yüksek olduğu ortamda ithalatın hız kesmesini normal karşılıyoruz. 

*Kurdaki artışın ihracata yansıması ise biraz daha zaman alabileceğini düşünüyoruz. 

 

 

Nisan ayında yıllık cari açık → 57,1 milyar dolara yükseldi 

 

Yüksek dış ticaret açığından dolayı cari açıktaki artış devam etti.  

Umarız bahar ve yaz aylarının başlamasıyla, turizm gelirleri açığı frenleyici bir unsur olarak karşımıza çıkar. 

 

Finansman tarafında (Nisan ayı); 

*Doğrudan yatırımlar → 703 milyon dolar net girişler 

*Portföy yatırımları → 502 milyon dolar net çıkış  

*Rezervler → 2.8 milyar dolar arttı. 
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Kocaeli Gümrüklerine göre İlimiz dış ticareti 

Mayıs ayında; 

İhracat → 2,4 milyar dolar (+ % 15,5) 

İthalat → 4,7 milyar dolar (+ % 15,6) 

 

*İhracat artışında otomotiv sektörü yine zirveye oturdu. (yüzde 18 artış) 

*Demir, çelik, elektrik, elektronik, makine ve iklimlendirme sanayi →  mayısta ihracatlarını arttıran diğer sektörler. 

 

*İthalat tarafında ise, döviz kurlarındaki artışla ilimizde de ithalat artış hızı yavaşladı. 

*Yılın başından bu yana ithalat artışının yüzde 15.6 ile en düşük bu ay gerçekleştiğini görüyoruz. 

Ocak  → yüzde 42,7 

Şubat → yüzde 36,3 

Mart → yüzde 24,2 

Nisan → yüzde 27,6 

 

İlk beş aylık dönemde; 

İhracat → 11,7 milyar dolar (+ % 16,7) 

İthalat → 22,6 milyar dolar (+ % 28,1) 

 

Türkiye dış ticaretinin yüzde 19.7’sini karşılayan ilimiz, tek başına ülke ihracatının yüzde 16.8’ini, ithalatının ise yüzde 

21.6’sına katkı sağladı. 

 

 

Mayıs ayı; 

TÜFE → yüzde 12,15 (aylık → + yüzde 1,62)  

ÜFE → yüzde 20,16 (aylık → + yüzde 3,79)  

 

*ÜFE’deki sert yükseliş son yılların en yüksek artışı. 

*Kur ve enerji fiyatlarındaki artış nedeniyle → artış devam edecek. (Maliyet enflasyonu olduğu için) 

*ÜFE’deki bu yükseliş önümüzdeki aylarda TÜFE’ye yansıyacak.  

*Enflasyon önümüzdeki aylarda 2’şer puan artabilir. 

 

 

Reel efektif döviz kuru (mayıs) → 77,85 oldu. 

Mayıs ayında TL yüzde 4,5 değer kaybetti. 

 

Mayıs ayında dolar 4,4808 TL idi. Oysa REK 100 olsa, bugünkü dolar kuru 3,7492 seviyesinde olması gerekiyor.  

(bugün itibariye ise dolar →  4,7560) 
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Sanayi Üretim Endeksi (nisan) → + yüzde 6,2 

 

Yılın başından bu yana trende baktığımızda kademeli yavaşlama olduğunu görüyoruz.  

 

Ancak seçimlerin tamamlanıp belirsizliklerin ortadan kalkmasıyla üretimin tekrar ivmeleneceğini düşünüyoruz. 

 

 

İşsizlik oranı (mart) → yüzde 10,1  

(Bir önceki aya göre 0,5 puan, geçen yılın aynı dönemine göre 1,6 puan geriledi.) 

 

Memnuniyet verici. 

 

Yılın başından bu yana kademeli olarak geriliyor. 

 

Martta istihdam edilen kişi sayısı; 

2018 → 1 milyon 210 bin kişi arttı (Geçen yılın 2 katı) 

2017 → 494 bin kişi idi. 

 

İşsizlik oranının gerilemesinde → güçlü büyümenin istihdama yansımasını görüyoruz. 

 

Genç nüfustaki işsizlik oranı; 

2018 → yüzde 17,7  (Geçen yılın 3,7 puan gerisinde) 

2017 → yüzde 21,4 

 

Gençlerimizin mesleki eğitim ile daha donanımlı hale gelebileceğini biliyoruz.  

 

Mesleki eğitimdeki yapısal reformların sonucunu uzun vadede görebiliriz ama kalıcı bir çözüm olur. 

 

 

Kocaeli-İŞKUR verilerine göre, mayıs ayında; 

*Alınan açık iş sayısı → 10 bin 483 kişi 

*İşe yerleştirilen → 5 bin 198 kişi 

 

Yani bölgemizdeki sanayicinin istihdam talebinin ancak yarısı karşılanmış.  

 

Kümülatif olarak baktığımızda mayıs sonu itibariyle; 

*Alınan açık iş sayısı → 45 bin 300 kişi 

*İşe yerleştirilen → 19 bin 748 kişi 

 

Oysa sistemde 54 bin 163 kayıtlı işsizimiz var ve bu işsizler firmalarımızın talebini karşılayamıyor. 
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Bunun yanında Kocaeli’de kayıtlı işgücü sayısı 125 bin 202 kişi. 

 

Mayıs ayı itibariyle işveren talebi bu sayının üçte biri kadar. 

 

 

Bütçe (mayıs) → 2,7 milyar TL fazla verdik. 

Gelirler → +% 21,8  (70,0 milyar TL) 

Giderler → +% 31,7 (67,3 milyar TL)  

 

Giderlerin, gelirlerden daha fazla artmasına rağmen bütçemiz fazla verdi. (Memnuniyet verici) 

 

Bütçeye vergi gelirlerinden önemli katkı yansıdı. (mayıs → + % 20,2) 

 

Vergi gelirlerindeki artış hidrokarbon ithalatından kaynaklanıyor. 

 

Diğer taraftan; yeniden yapılandırma kanunları kapsamında Mayıs ayında 1.4 milyar TL, yılbaşından itibaren ise 5.7 

milyar TL gelir elde edildi. 

 

 

İlk çeyrek büyüme → yüzde 7,4 

 

Geçen yılın aynı döneminin 2 puan üzerinde. (2017 ilk çeyrek → %5,4) 

 

Olumlu değerlendiriyoruz.  

 

OECD ve AB ülkeleri içerisinde ilk sırada yer alıyoruz. 

 

Bu dönemde, OECD'nin ortalama büyümesi yüzde 2,6, ABD yüzde 2,8 büyüdü. 

 

Büyüme hızının sektörler arasında dengeli dağıldığını görüyoruz. 

*Sanayi  → yüzde 8,8 

*İnşaat →  yüzde 6,9 

*Hizmetler→  yüzde 10 

*Tarım → yüzde 4,6  

 

*Hanehalkı harcamaları → yüzde 11 ve  

*Devletin nihai tüketim harcamaları → yüzde 3,4 arttı. 

*Yatırım harcamaları → yüzde 9,4 arttı. 

 

Kamu kaynaklı büyümenin yerini, yatırımların almasını sürdürülebilirlik açısından önemsiyoruz. 



5 
 

 

Bizim için en önemli gösterge olan makine ve teçhizat yatırımları → yüzde 7 arttı.  

(2017 ilk çeyrek→ %12 gerilemişti.) 

 

Ancak ikinci çeyreğin başında kurdaki artış ile makine maliyetlerinin artması ile yatırımların duraksamasından endişe 

duyuyoruz. 

  

Geçen yılın aynı döneminde yüzde 10,1 artan mal ve hizmet ihracatı, bu çeyrek yüzde 0,5 ile sınırlı kaldı.   

 

 

Tabii büyümenin kompozisyonu çok önemli. Burada yapısal bir dönüşüm gerekiyor. 

 

Bu nedenle 24 Haziran seçimlerinden sonra ülkemizin kalkınması için iki konunun gündemde ilk sıralarda yer alması 

gerektiğini düşünüyoruz. 

 

*Birincisi AB çıpası, 

*İkincisi üretim ve ihracat. 

 

Ekonomide daha başarılı olabilmek için üretim ve ihracata odaklanmamız gerekiyor. 

 

Aksi halde tüketime dayalı bir ekonomiyi finanse etmek zor. Biliyorsunuz bunu da dış kaynakla finanse ediyoruz. 

 

Diğer taraftan, tarımda da Türkiye’nin vizyonunu değiştirmesi gerek. Arpa, buğday dışından değerli tarım ürünleri 

üretmemiz lazım. Tarım Bakanlığı’nın bu konuda vizyoner yönlendirici olması gerektiğini düşünüyoruz. 

 

Ekonomimizin büyümesi için tarıma ve katma değeri yüksek ürün üretimine yönlenmemiz gerektiğine inanıyoruz.  

 

Yılın ikinci çeyreğinde ise büyümede ilk çeyrekle aynı performansı gösterebileceğimizi düşünmüyoruz. Büyüme bir 

miktar hız kesebilir. 

 

 

Değerli Üyeler, 

 

Bildiğiniz gibi ABD’nin Çin’e yaptırımları devam ediyor.  

 

Çin’den gelen mallar üzerine yüzde 25 vergi koymuştu. Çin’den gelen mallar üzerinden alacağı tutar ilaveten 50 

milyar doları bulacak. 

 

Önümüzdeki dönem için de 200’er milyar dolar vergi koymaya devam edecek.  

 

Böylece dış ticaret açığını kapatmış olacak.  
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Bunun ABD’de çok ciddi bir enflasyon yapabileceğini şimdiden tahmin edebiliyoruz. 

 

Buda faiz artırımı demek.  

 

Önümüzdeki dönemde borçlanmada ülkemiz için sıkıntı olabilir.  

 

 

İstanbul Sanayi Odası tarafından her yıl yapılan “Türkiye’nin 500 Büyük Sanayi Kuruluşu” 

anketinde 2017 yılında 82 firmamız yer aldı. 

 

Her yıl olduğu gibi listenin en başına TÜPRAŞ yer alırken, Ford Otomotiv Sanayi ikinci oldu. 

 

*İlk 10 içersinde 3 firma,  

*İlk 50 içersinde 15 firma,  

*İlk 100 içersinde 25 firma,  

*İlk 200 içersinde 45 firma,  

*İlk 300 içersinde 60 firma,  

*İlk 500 içersinde 82 firma yer aldı. 

 

İstanbul Sanayi Odası’nın açıkladığı listede →  Kocaelili firma sayısı 35 (firma merkezleri farklı illerde) 

 

Merkezleri başka illerde olup, üretimleri ilimizde olan firmaları dikkate aldığımızda bu sayı 82 oluyor. 

 

82 firmanın; 

*Meslek Komite Üyesi →  19 firma 

*Ar-Ge merkezi olan →   23 firma 

*Yabancı Sermayeli →  32 firma 

*Net satışlardan alınan pay → yüzde 28  

*Üretimden net satışlardan alınan pay → yüzde 27,8  

*İhracattaki payı → yüzde 27,5  

 

Üç firmamız 2016’da ikinci 500 listesindeyken 2017’de ilk 500’e yükseldi. 

*Bekaert İzmit Çelik Kord San. ve Tic. A.Ş.     2017 → 480    (2016 →  II.500 listesi 54. Sırada) 

*Bekaert Kartepe Çelik Kord San. ve Tic. A.Ş.   2017 → 476    (2016 →  II.500 listesi 19. Sırada) 

*Kalibre Boru San. ve Tic. A.Ş.    2017 → 493    (2016 →  II.500 listesi 40. Sırada) 

 

Tüm firmalarımızı tebrik ediyoruz. 
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İlimizdeki Ar-Ge Merkezi sayısı bugün itibariyle 105, Tasarım Merkezi sayısı ise 10 oldu.  

 (TR → 918 / İstanbul’dan sonra ikinci sıradayız) 

 

 

Sayın Kılıçarslan, 

 

Bildiğiniz gibi ülkelerin gelişmişliklerinin temelinde, akademide üretilen bilginin, teknolojiye ve üretime 

dönüştürülerek ekonomiye kazandırılması yatıyor. 

 

Bu kapsamda; 

*bilim, 

*teknoloji,  

*Ar-Ge ve  

*inovasyona kaynak ayıran ülkelerin, ekonomiklik düzeylerinin daha ileri seviyede olduğunu görüyoruz. 

 

Bu bakımdan Türkiye’nin bilim politikası ve bilimsel önceliklerinin belirlenmesi konusunda TÜBİTAK’ın etkin rol alması 

gerekiyor.  

 

Sayın Kılıçarslan, 

 

Aslında İl olarak çok şanslı bir konumdayız.  

 

*Türkiye’nin tek bilimsel araştırma merkezi olan TÜBİTAK-MAM ve TÜBİTAK BİLGEM 

*ilk etabı tamamlanan Bilişim Vadisi,  

*Ulusal Test Merkezi - TSE,  

*3 Teknopark,  

*2 Teknoloji Transfer Ofisi ve  

*2 üniversiteyi ilimizde barındırıyoruz. 

 

Sanayiciler olarak bu fiziksel yakınlıktan faydalanmamız gerektiği düşünüyoruz. 

 

 

TÜBİTAK olarak, birçok bilimsel çalışmaya, buluşa ve Ar-Ge projesine imza atıyorsunuz.  
 

Sahip olduğunuz araştırma alt yapısı ile başta savunma sanayi olmak üzere kamu ve özel sektöre özgün çözümler 

sunuyorsunuz. 

 

Fakat gerek kamuoyu ve gerekse biz sanayiciler olarak yoğun çalışmalarımız arasında sizlerin yaptığı bu çalışmaları 

yeteri kadar takip edemiyoruz. 
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Yaptığınız Ar-Ge çalışmaları kamuoyu tarafından çok fazla bilinmiyor, çoğunlukla akademik çevre ve belirli sanayi 

kuruluşları ile sınırlı kalıyor.  

 

Oda olarak biz de Kurumunuzu daha yakından tanıyabilmek amacıyla firmalarımızla sektörel ziyaretler düzenliyoruz.  

  

Bu ziyaretlerimiz ile laboratuar altyapılarınızı ve kabiliyetlerinizi sanayicilerimize tanıtmayı amaçlıyoruz. Bundan 

sonraki süreçte de bu ziyaretlerimize devam etmek istiyoruz.  

 

Tüm hizmetlerinizin ve alt yapınızın görünürlüğünü artırma noktasında Oda ve TOBB camiası olarak katkı vermeye 

hazırız. 

 

Zira Antep’teki iyi fikri olan bir KOBİ de TÜBİTAK-MAM ile yakın diyalog kurabilmeli. 

 

 

Sayın Kılıçarslan, 

 

Dünyadaki en büyük sivil fon olan UFUK 2020’ye ülkemizin doğrudan katılıyor olmasının son derece önemli olduğunu 

düşünüyorum. Malumunuz üzere bu programın tamamlanmasına 2 yıl kaldı.  

 

451 milyon avro ile katıldığımız UFUK 2020'den, bugüne kadar Türkiye olarak yine hedeflediğimiz miktarın çok 

gerisinde hibe alabildik.  

 

Maalesef özel sektörümüz de, üniversitelerimiz de potansiyellerinin çok altında kaldılar. 

 

Fonlanan proje sayısında, bizim ülkemizdeki üniversite sayısının çok altındaki bazı Avrupa ülkelerinin gerisinde 

kalmaya devam ediyoruz.  

 

Bunun sebepleri de aslında hepimizce biliniyor. Bu nedenle ben tekrar burada sizlere hepimizin bildiği şeyleri 

sıralamayacağım. 

 

Ancak ele ele verip daha fazla Ar-Ge, daha yenilikçi çalışmalar ve proje disiplini konularında yol almamız gerektiği 

ortada. 

 

Bu kapsamda TÜBİTAK-MAM’ın Açık Kapı uygulamasının son derece yerinde bir adım olduğunu düşünüyorum.  

 

Araştırma kurumlarımız ile sanayi kuruluşlarımız arasında geliştirilecek işbirlikleri bir sonraki aşamada neden UFUK 

2020 ve benzeri programlar altında fonlanan AB projesine dönüşmesin? 

 

Bir diğer önemli husus proje yazma konusunda eğitimli insan kaynağımızın olması gerekiyor. 
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Gerek kamu ve gerekse özel sektör kendi bünyesinde proje yazabilecek, yabancı dili tam olan en az bir eleman 

istihdam etse, bu fonlardan çok daha fazla pay alabileceğimizi düşünüyoruz.    

 

Proje yazma konusunda; eğitimler organize ediyorsunuz.  

 

Ancak bu eğitimler kısa süreli ve sadece genel çerçeveyi kapsıyor. 

 

Bu eğitimlerin “proje kampı” konseptinde uygulamalı ve uzun süreli verilmesini ve tüm illerde bu kampların 

düzenlenmesinin daha efektif olacağına inanıyoruz.  

 

Hedefimizin; ülkemizdeki her ilde, kamu ve özel sektör kuruluşlarında proje yazabilecek kabiliyette uzmanlaşmış en 

az bir eleman barındırmaları olmalıdır. 

 

Sayın Kılıçaslan siz bugünden ziyade yarınla, bilim ve teknoloji ışığında gelişmeyle, araştırmayla uğraşan bir kurumun 

başındasınız.  

 

Bu nedenle biraz da kısaca yarınımızdan konuşalım. Az önce UFUK 2020’den bahsettim ama malumunuz AB bir 

sonraki Programının hazırlıklarına başladı. 

 

Nelerin öne çıktığı konusunda Kurumunuz tarafından kamuoyunun önceden uyarılmasının faydalı olacağını 

düşünüyoruz.  

 

Son olarak yarından bahsederken eğitimden bahsetmemek olmaz. Son olarak, örgün eğitimde de TÜBİTAK’a önemli 

görevler düşüyor.   

 

Anaokulundan üniversiteye kadar çocuklara ve gençlere bilim sevgisinin aşılanması için sizlerin daha aktif rol alması 

gerektiğini düşünüyoruz. 

 

Kocaeli Sanayi Odası olarak biz de söz konusu etkinliklerinize destek ve sanayiciler ile sizlerin arasında bir köprü 

olmaya hazırız. 

 

Kocaeli Sanayi Odası olarak biz de söz konusu etkinliklerinize destek ve sanayiciler ile sizlerin arasında bir köprü 

olmaya hazırız. 

 

Aylık Faaliyetler… 

 

21 Haziran – ICC Yönetim Kurulu Toplantısı 

 

29 Mayıs – Kocaeli Valiliği tarafından düzenlenen “Yeni İstihdam Teşvikleri Bilgilendirme Toplantısı”na katıldım. 
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5 Haziran – “Savunma Sanayinde Onaylı Tedarikçi Değerlendirme Programı ve Stratejik İş Birlikteliği Anlaşması” 

konulu bilgilendirme toplantısını Odamızda gerçekleştirdik. 

 

10 – 17 Haziran – Houston ve Chicago ziyaretimiz oldu.  

 

Sayın Başkanımızla Chicago Türk Ticaret Merkezi’ne ziyarette bulunduk. 

 

 

Sözlerime son verirken, Meclis toplantımızda bizi ağırlamanızdan dolayı tekrar teşekkür 

ediyor,  şahsım ve Yönetim Kurulumuz adına sizleri saygıyla selamlıyorum. 


